
1 

 

 

    HILVERSUM 3 
            LUDGERIAANSE NIEUWSBRIEF van de LICHTING 1962-1967 

nummer 19, maart 2016 

 

redactie: harrie de valk, frits le roux en hennie bouwhuis 

website: www.h3.nl 

 

INHOUD  

 
    Pag.  2:                               Van de redactie 

                                            Korte berichten 
Pag.  3: Gerard Kosse:     Meerwaarde van ons clubblad! 

 
Pag.  6: Joop Wortman:  Even terug in de tijd. 
 
Pag.  7: Harrie de Valk:   Persoonlijk als zodanig gesproken 

      
    Pag.  9:  Frits Le Roux:     Vooruitgang 

 
    Pag. 11: Frits Le Roux:    Over de website 
 

Pag. 11: Karel Andringa: Ouwe seun út Harns. 
 
Pag. 12: Hans Wynants:  Jo Bonte 

 
 
 



2 

 

 

VAN DE REDACTIE 
 

Opnieuw hebben we voor onze (ongeveer 100) lezers een gevarieerde 
nieuwsbrief kunnen samenstellen. Deze keer zijn daarin zelfs bijdragen van 
Ludgerianen van voorgaande lichtingen opgenomen. We hopen dat dit in 

de toekomst steeds vaker het geval mag zijn en dat het ook een extra stimulans wordt voor klasgenoten 
van onze eigen lichting om meer te publiceren. Gerard Kosse houdt daarvoor in dit nummer nog eens 
een krachtig pleidooi. 
Een nieuwtje is, dat jullie voortaan direct kunnen doorlinken naar een bepaald artikel in de nieuwsbrief, 
door het dikgedrukte en onderstreepte woord in de inhoudsopgave op pagina 1 aan te klikken. Je hoeft 
niet meer te zoeken naar het artikel en je nieuwsgierigheid wordt meteen bevredigd. Op deze manier 
kunnen we de lezers ook laten doorlinken naar de onze website of naar internet.  
 

Over het bezoek aan de website zijn we niet ontevreden, al zouden graag wat meer aanvoer van 
bijdragen uit het veld binnen krijgen. We willen nog eens benadrukken, dat je alles wat je bezighoudt 
en wat je de moeite waard vindt om met anderen te delen, ter plaatsing kunt insturen.  

Bezoek ook, tussen de uitgaven van de nieuwsbrieven door, regelmatig onze site om te zien of er weer 
nieuwe inzendingen zijn geplaatst (www.postvakh3.nl). 
 

 

KORTE BERICHTEN 
 

Anton de Vries berichtte ons, dat het met hem de goede kant op gaat. De revalidatieperiode 
in het ziekenhuis is inmiddels afgesloten Hij mag nu zelf op eigen initiatief verder gaan met 
revalideren. Dit komt vooral neer op veel bewegen: veel wandelen en fietsen. Hij heeft een e-
bike gekregen als cadeau van de parochie, waarvan hij op 22 november vorig jaar afscheid 
heeft genomen. Dat cadeau komt nu heel goed van pas! CƻǘƻΩǎ Ǿŀƴ ȊƛƧƴ ŀŦǎŎƘŜƛŘ ȊƛƧƴ ǘŜ ōŜƪƛƧπ
ken op de site van zijn parochie: www.petrusenpaulusparochie.nl.   
Anton heeft toegezegd een artikel over zichzelf te schrijven in een van de volgende afleverin-
gen van Hilversum 3. 
Let op: zijn e- mailadres is veranderd! Dat is nu: ajjvries@gmail.com. 
Meer nieuws over Anton is te vinden verderop in deze nieuwsbrief, op pagina 11 in het vraag-
gesprek met Karel Andringa. 

 
 
Van Rien Overvelde kwam in januari de volgende reactie: 
Bedankt voor de mooie Nieuwsbrief. Ik had nog een berichtje voor jou maar, dat kon niet op 
tijd bij jou zijn. In Onder Ons stond een melding dat frater Isidorus gevallen was en zijn heup 
had gekneusd. Via rolstoel en rollator blijkt het nu de goede kant op te gaan.  
Frater Hilarius is van zijn fiets gevallen en brak zijn elleboog. Hij wacht op een oproep van het 
ziekenhuis om geopereerd te worden.  
Dan is er nog nieuws over het Ludgerusbeeld dat voor onze kweekschool stond. Dat brengt 
mij meteen op een correctie van de tekst van Gerard Kosse. 
Hij schrijft dat Ludger als heiden is geboren en later christen werd.... Dat klopt niet. Hij is uit 
christen-ouders geboren. Ook de regels rondom het beeld zijn niet correct. De EO hoefde het 
beeld niet zo nodig kwijt, maar na 1984 de laatste grote schoolreünie in 1984, is een groep uit 
Muiderberg actief geweest om het beeld naar hun gemeente te verplaatsen. Dat is gelukt 
ƳŀŀǊ ƴǳ ƳŀƎ ƘŜǘ ōŜŜƭŘ ǳƛǘ aǳƛŘŜǊōŜǊƎ ǿŜƎ Ŝƴ ƛǎ άƳƛƧƴέ ƪŜǊƪ ōŜȊƛƎ ƻƳ ƘŜǘ ƴŀŀǊ ±ƛŜǊŀƪƪŜǊ ǘŜ 
halen. Kennelijk zijn alleen de transportkosten een probleem. 
Misschien kun je daar in de volgende Nieuwsbrief een artikel aan wijden. 

 

http://www.petrusenpaulusparochie.nl/
mailto:ajjvries@gmail.com
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MEERWAARDE VAN ONS CLUBBLAD ! 
 

OPROEP OM JE LEVENSVERHALEN TE DELEN MET EEN UNIEK FORUM 
Gerard B. Kosse, Amsterdam, 18-02-2016 

 

ALS DE LOL VAN {Lat9[9 I9wY9bbLbD {[LW¢Χ. 
Elke keer ervoer ik het weer opnieuw: het plezier van elkaar ein-
delijk weer te zien, ƴŀŘŀǘ ǿŜ ƛƴ мфст ΨŘŜ ǿƛƧŘŜ ǿŜǊŜƭŘ ƛƴǘǊƻƪƪŜƴΩ 
na eerst 5 jaar samen te hebben geleefd in het St. Ludgerus inter-
naat. Elke mini- of maxireünie had bovendien zijn eigen charme.  
 

Je kent dat wel: die eerste keer ging je vanzelf breeduit lachen als 
je iemand in het oog kreeg van wie je wist hoe hij heette, ondanks 
uiterlijke veranderingen. Daarbij kwamen dan allerlei vergeten 
herinneringen bij je naar boven, die hem onderscheidden van an-
dere klasgenoten. Je kende hem dus opnieuw! 

Daarna begon al snel het uitwisselen van verhalende details over 
wat we zoal deden en hebben meegemaakt in ons eigen levens-
parcours, en hoe we in onze laatste levensfase nog bezig zijn. De 
meeste reüniegesprekken en bijdragen aan ons clubblad Hilver-
sum 3 geven hier blijk van. Een enkele keer ging iemand nog een 
stapje verder en werd ook verhaald wat taboe was, toentertijd in 
de jaren '60. Dus zaken waarover niet openlijk werd gesproken of 
die zelfs helemaal verzwegen moesten worden.  

 

Maar zoetjes aan lijkt er een eind te komen aan het uitwisselen van nieuwtjes over ‘toen en 
nu’. Als we niet oppassen, dan verpieteren ons clubblad en onze website door gebrek aan 
kopij. Misschien ligt dat aan het feit dat we als moderne 70-plussers andere zaken van groter 
belang achtten dan het ophalen en delen van herinneringen? Willen we slechts bij de tijd, dus 
bij deze ǘƛƧŘ ȊƛƧƴΚ ¢ŜǊǿƛƧƭ ǿŜ ǿŜǘŜƴ Řŀǘ ΨǾŀƴŘŀŀƎΩ ƎǊƻǘŜƴŘŜŜƭǎ ǿƻǊŘǘ ōŜǇŀŀƭŘ ŘƻƻǊ ΨƎƛǎǘŜǊŜƴΩΚ 
 

MEERWAARDE VAN ONZE UNIEKE !/I¢9wDwhb5ΧΧ 
Associëren we reminiscentiebezigheden sterk met pejoratieven als <oud en seniel>? Dat is on-
terecht. Immers, het uitwisselen van ervaringen, gevoelens en waarderingen over het ver-
leden is meer dan het uitwisselen van nieuwtjes, vooral omdat wij Ludgerianen dit kunnen 
doen tegenover een vertrouwd en betrouwbaar forum van voormalige klasgenoten. De basis 
voor dat wederzijdse vertrouwen hebben we gelegd tijdens de unieke vijf jeugdjaren, die we 
zo intensief samen beleefden en vorm gaven, samen met de staf van onze Ludgerus Kweek-
school. Vanuit eenzelfde rooms katholiek waardenpatroon werden we nagenoeg allemaal in 
internaatsverband dag en nacht gevormd tot onderwijzers/opvoeders. Binnen de muren van 
ons wooncomplex leefden we in een uniform miniwereldje: we kregen dezelfde lessen, hoor-
den dezelfde radioberichten, deden dezelfde dingen, hadden dezelfde vrienden, bestudeer-
den dezelfde boeken en deden aan dezelfde takken van sport. Kortom: we ondergingen alle-
maal dezelfde ǇǊƛƪƪŜƭǎΦ ²Ŝ ƪǊŜƎŜƴ Řǳǎ ŀƭƭŜƴ ŘŜȊŜƭŦŘŜ ΨƘŜǊǎŜƴǎǇƻŜƭƛƴƎΩ ǘƛƧŘŜƴǎ ŘŜ ǇŜǊƛƻŘŜ мфсн-
1967. Nadien hebben in ons land slechts weinig mensen een soortgelijke, intensief vormende 
leef- en leersituatie meegemaakt!  
Elke situatie die aanvoelt als vertrouwd, veilig en betrouwbaar stimuleert kwaliteit in zowel 
het communiceren zélf, als in het gecommuniceerde en in het invoelend en kritisch begrijpen 
door voormalige klasgenoten. Vooral als er voldoende afstand is tussen betrokkenen,  emoti-
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oneel, geografisch of anderszins. En passant verdiepen we zo ons inzicht in onszelf, in het 
waarom van de evenementen op ons levenstraject en in onze huidige manier van doen. Juist 
daarin ligt m.i. de zin en meerwaarde van onze reünies en van onze voortgaande uitwisselin-
gen. Daarmee samenhangend, zullen we ons realiseren dat we al vertellend bezig zijn de bete-
kenis en zin van ons eigen leven schŜǊǇŜǊ ǘŜ ƻƴǘŘŜƪƪŜƴ Ŝƴ ǘŜ ŜǊǾŀǊŜƴΦ ΨLƴ Ŝƴ ƳŜǘ ǘŀŀƭΩ krijgen 
we er steeds meer vat op en kunnen daardoor nu beter met elkaar, met onze dierbaren en 
met andere mensen communiceren.  
 

GRIJPEN WE ONZE UNIEKE Y!b{ΧΧΚ 
Frits Le Roux roerde - zonder het zo te benoemen - de vraag naar de meerwaarde van onze 

uitwisselingen aan met een serie markante vragen in het 
gedicht <WAAROM> dat je kunt lezen op onze website: 
http://ww w.postvakh3.nl/waarom.pdf Op zijn kernvraag: 
ά²ŀŀǊƻƳ Ȋƛǘ ƛƪ ƴƛŜǘ ƻǇ ŦŀŎŜōƻƻƪ ŜΦŘΦΣ ƳŀŀǊ ƎŜŜŦ ƛƪ ǿŜƭ ƘŜŜƭ 
veel vaƴ ƳŜȊŜƭŦ ǿŜƎ ƛƴ ƻƴǎ ŎƭǳōōƭŀŘΚέΣ gaf ik hier-boven al 
het enig juiste antwoord: De lezers van Hilversum 3 en on-
ze website postvakh3 vormen een selecte, vertrouwde 
groep, een ‘incrowd'. 5ŀŀǊŘƻƻǊ ŜŜƴ ƎǊƻŜǇ ǿŀŀǊ ƧŜ ΨƳŜǘ ƧŜ 
ōƛƭƭŜƴ ōƭƻƻǘΩ ƪǳƴǘ Ǝaan zonder schaamte en zonder bang te 
hoeven zijn voor verlies aan erkenning, waardering of sta-
tus. Integendeel: ons gedeeld verleden en kennis van el-
kaar zetten veelal aan tot solidair, empathisch aanhoren 

en tot tolerantie voor het eigene van iedereen. Bij de sociale media is dat beslist niet het 
ƎŜǾŀƭΦ 5ŀŀǊ ƻǾŜǊǘǊƻŜŦǘ ƳŜƴ ŜƭƪŀŀǊ Ŝƴ ȊƛƧƴ ƘƻƴŘŜǊŘŜƴ ΨǾǊƛŜƴŘŜƴΩ ƳŜǘ ŀƭ Řŀƴ ƴƛŜǘ ǾŜǊȊƻƴƴŜƴΣ 
oppervlakkige fraaiheden, die nooit betrekking hebben op wezenlijke vragen en kwesties. 
.ƻǾŜƴŘƛŜƴ ƛǎ ƘŜǘ ƻƴŘŜǊ ƭƛƎƎŜƴŘŜ ƳƻǘƛŜŦ Ǿŀƴ ŀƭ ŘƛŜ ƳƻƴƻƭƻƎŜƴ ƳŜŜǎǘŀƭ ƘŜǘ ǾŜǊƪǊƛƧƎŜƴ Ǿŀƴ ΨƳŜŜǊ 

ǿŀŀǊŘŜǊƛƴƎ Ŝƴ ǇǊŜǎǘƛƎŜΩΗ .ƛƧ ƻƴǎ ƛǎ Řŀǘ ƴǳ Ƨǳƛǎǘ niet het ge-
val! <Onder elkaar> kunnen we verwoorden wat ons ont-
roert, raakt, en motiveert. Daar kunnen we blunders en 
blijdschap in alle eerlijkheid delen. Vertellend terugzien op 
je eigen verleden en huidige situatie resulteert in het even 
afstand nemen van je vertrouwde omgeving en van je 
cocon. Zo maak je jezelf beter zichtbaar, voor jezelf en 
voor je empathische omstanders die bij al je unieke verha-
ƭŜƴ ŀƭǘƛƧŘ ΨƳŜŘŜǎǘŀƴŘŜǊǎΩ ōƭƛƧƪŜƴ ǘŜ ȊƛƧƴΣ Ƨǳƛǎǘ ƻƳŘŀǘ ȊŜ Ǿƻƭ-
doende afstand bewaren. En dat resulteert uiteindelijk 

weer in meer vrede, plezier en voldoening, kortom: in meer geluk.  
 

htwh9tΧ  
Maak volop gebruik van de unieke, empathische & stimulerende situatie waarin alleen wij ons 
bevinden - wij: de nog levende leden van de revolutionaire Ludgerjaargang 1962-1967. Een 
jaargang die niet alleen heilige huisjes omver haalde, maar die met vallen en opstaan ook vele 
nieuwe vormen van openheid, rechtvaardigheid en zingeving ontwikkelde.  
 

Vertel dus over je belevenissen en de zaken die jouw leven hun gouden glans en donkere 
littekens gaven en geven - dus zonder daarbij voorbij te gaan aan je teleurstellingen, even-
tuele wroegingen, blunders en plezier! Juist door dat alles met je voormalige klas- en leef-
genoten te delen, herkent een ieder zich in jouΧΦ en jij jezelf in hen! Bij voorbaat weet je tij-
dens het schrijven en vertellen dat jouw biografisch ǾŜǊƘŀŀƭ ǳƴƛŜƪ ƛǎΧΦ Ŝƴ Řŀǘ ŘƛŜ ǳƴƛŎƛǘŜƛǘ ŘƻƻǊ 
al je voormalige klasgenoten en ook andere lezers van onze website op voorhand wordt 
erkend. Na hun kennisneming van je verhaal kun je erop vertrouwen, dat je eigenheid zelfs 

http://www.postvakh3.nl/waarom.pdf
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nog beter wordt onderkend! Voor ons aller nageslacht en voor je eigen kinderen en 
kleinkinderen is je bijdrage bovendien een kostbaar stukje familiegeschiedenis! Je geeft im-
mers met je verhaal een concrete, historisch bepaalde vorm aan universele menselijke dilem-
ƳŀΩǎΣ ƎŜǾƻŜƭŜƴǎ Ŝƴ ŜǊǾŀǊƛƴƎŜƴΦ  
 

       Grijp deze unieke kans en geef je eigen leven en dat van anderen zo nóg meer glans! 

 

 

    Joop Wortman 

 

  EVEN TERUG IN DE TIJD …..  

Eind vorig jaar werd ik door Hennie Bouwhuis benaderd met het verzoek om mee te werken 
ŀŀƴ ŘŜ ǊǳōǊƛŜƪ ά9ǾŜƴ ǘŜǊǳƎ ƛƴ ŘŜ ǘƛƧŘΧέ Ŝƴ Řŀƴ ǎǇŜŎƛŦƛŜƪ ƻǾŜǊ ƳƛƧƴ ǎǇƻǊǘƛŜǾŜ ŀŎǘƛǾƛǘŜƛǘŜƴ ƛƴ ŘŜ 
jaren 1962-1967 in Hilversum en in hoeverre die van invloed zijn geweest in de afgelopen 50 
jaar. 

Eigenlijk ben ik betrokken geweest bij verschillende takken van sport. Eerst heb ik een sei-
zoen meegedraaid met de afdeling Volleybal van HIOS in de Expo hal. Meestal mocht ik plaats-
nemen op de bank en bij een time out de drinkflessen aangeven. Eddy Machena en Theo 
CǊŀƴŎƪ ǿŀǊŜƴ ƛƴ ƳƛƧƴ ƘŜǊƛƴƴŜǊƛƴƎ ŘŜ άƎǊƻǘŜ ƧƻƴƎŜƴǎΦέ ½ƛƧ ōŜǇŀŀƭŘŜƴ ŘŜ ƻǇǎǘŜƭƭƛƴƎΦ  

hƴŘŜǊ άȊŀŎƘǘŜ ŘǊǳƪέ Ǿŀƴ ŦǊŀǘŜǊ tƘƛƭƭƛǇǳǎ ƘŜō ƛƪ ǘƻŜƴ ŜŜƴ ƻǾŜǊǎǘŀǇ ƎŜƳŀŀƪǘ ƴŀŀǊ ƘŜǘ 
voetbal bij de voetbalvereniging E.M.M. (Eendracht Maakt Macht).  
5ƛǘ ǿŀǎ Ψƴ ƎŜȊŜƭƭƛƎŜ Ŏƭǳō ǿŀŀǊ ƴƻƎ ƳŜŜǊ [ǳŘƎŜǊƛŀƴŜƴ ǎǇŜŜƭŘŜƴ όƻΦŀΦ IŜƴƴƛŜ .ƻǳǿ-
huis, Jan Kemkens, Martin en Joop Linthorst, Jos Peters en Ton Fokker). Wij wer-
den tijdens de wedstrijden altijd ondersteund door verschillende fraters onder 
aanvoering van ons aller Phillippus. 

Ook het zaalhandbal trok mijn aandacht. Voor een toernooi tussen enkele regionale kweek-
scholen had ons team een keeper nodig. Ik heb toen aangegeven dat ik daar wel zin in had, 
maar werd eerst ƴƻƎ ǿŜƭ ƻǇ άǿŀŀǊŘŜέ ƎŜǘŜǎǘ ƛƴ ƻƴȊŜ ƎȅƳȊŀŀƭΦ ²Ŝ ǿƻƴƴŜƴ ŘŜ ōŜƪŜǊ Ŝƴ ƳŜ-
de door dit succes werd het idee geopperd om bij HIOS een handbalteam op te starten. Frater 
Isidorus werd de grote leider. Met Frits Le Roux, Herman Jansen, Hans Ruiter, Jan Kemkens, 
Wim Gräper, Willem van der Linden, Hans 
Schrijver, Johan Bakker, Ton van Maarse-
veen, Ton Fokker en ondergetekende 
werd - naar later bleek - een sterk team 
geformeerd. Drie jaar achter elkaar zijn 
we gepromoveerd. Hierbij werden wij al-
tijd enorm gesteund door een legioen van 
Ludgerianen tijdens de thuiswedstrijden. 
Ook deed onze school nog twee keer mee 
aan het landelijk toernooi voor kweek-
scholen in Leeuwarden. De laatste keer 
zijn we vijfde geworden. 
 
Boven v.l.n.r.: Herman Jansen, Willem v.d. Linde, Hans Ruiter, Johan Bakker, Hans Schrijver, Wim Smeets. Onder 
v.l.n.r.: Jan Kemkens, Ton van Maarseveen, Joop Wortman, Ton Fokker en Frits Le Roux. 
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                                                      Illustratie van Marcel Schrage in Hilversum 3 

                                Uit Hilversum 3, december 1965, door sportredacteur Hennie Bouwhuis: 

Als Fries deed ik ook enkele keren mee aan een kaatswedstrijd achter de Expo hal. De orga-
ƴƛǎŀǘƛŜ ǿŀǎ ƛƴ ƘŀƴŘŜƴ Ǿŀƴ ŘŜ άCǊȅǎƪŜ YǊƛǘŜέ ƛƴ IƛƭǾŜǊǎǳƳΦ 5ƛǘ ǿŀǎ een vereniging voor Friezen 
die zich na de oorlog in Hilversum hadden gevestigd. Anton de Vries deed hier ook aan mee. 
 

In hoeverre zijn de genoemde sportactiviteiten van invloed geweest de afgelopen 50 jaar? 
Mijn hele leven ben ik actief gebleven in de sport. Mijn eerste school was in Benschop, hier 
was geen gymzaal. De dames van de K.P.J. (Katholieke Plattelands Jongeren) vroegen mij om 
hen te trainen ter voorbereiding op een handbaltoernooi. We trainden dan enkele weken in 
de avonduren op het schoolplein.  

Mijn volgende school was in St. Nicolaasga (1970-1974). Ik werd lid van de voetbalvereniging 
άwŜƴŀŘƻέ όwŜŎƘǘ ƴŀŀǊ ŘƻŜƭύΦ  
Al gauw gaf ik volleybaltraining aan een recreantenteam van dames en heren. Ook ben ik ge-
start met een dames trimgroep. In deze periode haalde ik het trainersdiploma A voor volley-
bal en werd tot hoofd benoemd aan de basisschool in Blauwhuis. 
In Blauwhuis kwam ook een verzoek van de K.P.J. om training te geven als voorbereiding op 
de jaarlijkse volleybaltoernooien. De resultaten waren zodanig, dat er in Blauwhuis stemmen 
opgingen om een volleybalvereniging op te richten. Er werd hier tot dan alleen maar gevoet-
bald en er was een gymclub voor dames. 
De volleybalvereniging (Punt Ut) is er gekomen en vier jaar lang werd de training door mij 
verzorgd. Toen heb ik plaats gemaakt voor trainers van buiten. Zelf bleef ik actief lid. 

Wij hadden in ons dorp de beschikking over een kleine gymzaal. Dit zaaltje zat vast aan de 
school en alleen hier kon maar getraind worden. Voor de thuiswedstrijden moesten we ook 
naar andere plaatsen toe en daarom werd in 1979 het idee geboren om een grote sportzaal 
te realiseren op de plaats van het kleine zaaltje. We zouden hier dan onze thuiswedstrijden 
kunnen spelen. 
Na bijna tien jaar strijd met het gemeentebestuur is het uiteindelijk gelukt om een Multi 
Functioneel Centrum (MFC) aan de school te koppelen. De plaatselijke bevolking (800 inwo-
ners in Blauwhuis en Omstreken) moest zelf 120.000 gulden bijdragen! Op een actiedag werd 
мммΦллл ƎǳƭŘŜƴ ǘƻŜƎŜȊŜƎŘ Ŝƴ ƪƻƴ ŘŜ ōƻǳǿ Řǳǎ ōŜƎƛƴƴŜƴΦ 5Ŝ ƎŜƳŜŜƴǘŜΣ Ψǘ wƛƧƪ Ŝƴ ƴƻƎ ŜƴƪŜƭŜ 
fondsen stonden garant voor de overige zes ton. Waarin een klein dorp groot kan zijn!!! In 
1988 kon het MFC (24m x 15 m x 7 m) in gebruik worden genomen. Een aanwinst voor het 
dorp, maar natuurlijk ook voor de school. 
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bƻƎ ŜŜƴ Ƴƻƻƛ ŀǊǘƛƪŜƭ ά¦ǘ ŘŜ ŀƭŘŜ ŘƻŀǎŜέΥ 

Blauwhuis. Tegen drieen zaterdagmiddag werd er een tussenstand bekend gemaakt. De geld-
meter op het grasveldje, midden in Blauwhuis, was gestegen naar zeventig duizend gulden. 
Aan het eind van de middag was de totaalscore van die dag bekend 101.108,05 gulden. Zoals 
wij vorige week reeds berichten, moet Blauwhuis een bedrag opbrengen van 120.000 gulden 
voor de bouw van een nieuwe sportzaal. Vorige week zaterdag was het dan zover. Men ging 
huis-aan-huis langs om het bedrag in te zamelen en het lukte. Het resterende bedrag werd 
verkregen doordat een aantal mensen toezeggingen deed om ook deze laatste drempel te 
overwinnen. 

Hierna kwam er tijd vrij om volleybaltraining te geven in de regio. Ik vond dit een mooie af-
wisseling met het intensieve onderwijswerk. Op school was je de hele dag bezig met de jeugd 
en op enkele avonden werkte ik dan met volwassenen. Dat was heel mooi werk! Na drie of 
vier seizoenen wisselde ik meestal van club.  

In 1999 zijn wij in Joure komen wonen. Hier heb ik 12 jaar 
gewerkt als leraar aan de St. Mattheusschool. Momen-
teel geef ik geen training meer. Met een groepje gepensi-
oneerden uit Joure gaan we elke veertien dagen een dag 
naar Franeker om te kaatsen.  
Elke speler mag op deze dag drie partijen (van circa 45 
min.) spelen. Als je drie keer wint, ga je ook nog met een 
vleesprijs naar huis. We blijven fanatiek!!! Er ȊƛƧƴ ƻǇ ȊƻΩƴ 
dag ongeveer 100 tot 120 deelnemers. 

20-01-2016: Joop (r) heeft met zijn team de lauwerkrans en een vleespakket verdiend! 
 

Hopelijk heb ik in dit verhaal duidelijk kunnen maken dat de sport als een rode draad door 
mijn leven is gegaan en nog gaat. 
Met vriendelijke groet, Joop Wortman 

 

 
 
 

 

PERSOONLIJK ALS ZODANIG GESPROKEN  

                     
 

door Harrie de Valk 

 
TROUWEN  
Begin februari herdachten mijn Lief en ik, in zeer besloten kring, het feit, dat wij maar liefst 48 
jaar geleden in de echt waren verbonden! Het was mijn eerste trouwdag. Ik ben nl. in het 
gelukkige bezit van twee trouwdagen. Vijf maanden later, eind juni, vier ik er ook nog een. Ik 
ōŜǎŎƘƻǳǿ Řŀǘ ǿŜƭ ŀƭǎ Ψƴ ǾƻƻǊŘŜŜƭ ǿŀƴǘ ŀƭǎ ƛƪ ŜǊ ŞŞƴ ǾŜǊƎŜŜǘΣ ƛǎ ŜǊ ŀƭǘƛƧŘ ƴƻƎ ŜŜƴ ƻǾŜǊ ƻƳ Ƙet 
goed te maken. Dat we daardoor ook twee keer een goede reden hebben om feestelijk uit te 
pakken, vind ik persoonlijk als zodanig gesproken een nog groter pluspunt. Bovendien is juni 
een nog geschiktere maand om iets te vieren dan februari. 
 

http://www.postvakh3.nl/
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Nu verdient het enige uitleg waarom ik twee keer getrouwd ben, zonder mij overigens aan 
bigamie schuldig te maken. De eerste keer was voor de wet. "Wel voor de wet, maar niet voor 
het bed!" hoor ik mijn ouders nog waarschuwend zeggen. Met die uitdrukking maakten ze ons 
duidelijk dat we nu weliswaar wettelijk verbonden waren, maar dat dit toch absoluut niet 
betekende dat ons huwelijk ook daadwerkelijk geconsumeerd mocht worden. Wel een 
echtpaar, maar echt paren was volgens de katholieke moraal voorlopig niet aan de orde.  
Omdat verboden vruchten nu eenmaal extra aantrekkelijk zijn en wij gemakkelijk voor de 
verleiding bezweken, lieten wij onze ouders, voor ieders gemoedsrust, maar in de waan dat 
wij ons keurig aan de voorschriften hielden. 
 

In die tijd had ik naar een baan op Curaçao gesolliciteerd om de militaire dienst te ontlopen, 
waaraan ik als rechtgeaard pacifist totaal geen behoefte had. Het zeer Katholieke Schoolbe-
stuur aldaar stelde de huwelijkse staat als voorwaarde voor toelating, waarschijnlijk omdat de 
fraters mannelijke onderwijzers zonder controlerende echtgenote niet vertrouwden in die 
zwoele tropennachten vol aantrekkelijke eilandvrouwen. Mijn eerste huwelijk was dus 
eigenlijk een 'moetje', mij bezorgd door de fraters van Tilburg. 
 

De hele huwelijksvoltrekking had ook weinig om het lijf. Tussen de bedrijven door werden we 
haastig een lege kamer binnengeloodst. Er liep een slonzige werkster door de hal van het 
donkere, verouderde gemeentehuis te slepen met een mop en een emmertje sop en op de 
tafel stonden nog de lege Si-Si flesjes van een ambtelijk bacchanaal van de vorige dag. Nadat 
er nog snel een ontbrekende getuige was geronseld onder een van de vele werknemers die 
klaarblijkelijk niets te doen hadden, werden we door de ambtenaar van de burgerlijke stand 
dan toch écht in de echt verbonden. Na het afraffelen van de plichtplegingen stonden we een 
kwartiertje later weer buiten, een paar honderd gulden armer en een trouwboekje rijker. 
Gehuwd en wel, maar dan alleen voor de wet! 
 

Waarom er bij mij een tijdsbestek van vijf maanden zat tussen de twee huwelijksmomenten, 
had te maken met het feit dat ik, ondanks mijn emigratieplannen, tóch moest opkomen voor 
militaire dienst. De procedure voor aanname op Curaçao was nog niet rond ς we moesten in 

mei nog de medische keuring ondergaan ς en dus vond Vadertje 
Staat het niet nodig mij uitstel te verlenen. Ik heb dus het twijfel-
achtige genoegen gesmaakt om vijf maanden lang onderdeel van de 
Koninklijke Luchtmacht uit te maken. Ik weid daar verder liever niet 
over uit, maar het was wel de langst verspilde tijd van mijn leven! 
 

¦ƛǘ ŀƭƭŜ ƳŀŎƘǘ ƘŜō ƛƪ ƎŜǇǊƻōŜŜǊŘ ǘŜ ǾƻƻǊƪƻƳŜƴ Řŀǘ ŜǊ ŦƻǘƻΩǎ Ǿŀƴ ƳƛƧ 
in luchtmachtuniform werden gemaakt, maar mijn destijds verse 
eega is er op slinkse wijze toch in geslaagd mij ŞŞƴ ƪŜŜǊ ƛƴ Ωǎ ƪƻnings 
wapenrok te kiek te zetten. Deze unieke foto mag pas na mijn dood 
worden vrijgegeven.  
 

Uiteindelijk kon ik door rechtstreekse bemoeienis van de Gevol-
machtigd Minister van de Nederlandse Antillen toch het leger ver-
laten. Wel met de restrictie dat ik mijn resterende diensttijd zou 
moeten uitdienen, als ik besloot eerder terug te gaan dan na afloop 
van mijn zesjarig contract. Geen haar op mijn in die tijd nog rijkelijk 
begroeide hoofd dat daar ooit aan gedacht heeft! 
 

bƻƎ ƛƴ ƳƛƧƴ ƭǳŎƘǘƳŀŎƘǘǇŜǊƛƻŘŜΣ ōƛƧƴŀ р ƳŀŀƴŘŜƴ ƭŀǘŜǊΣ ōŜƴ ƛƪ ǾƻƻǊ ŘŜ нⱴƪŜŜǊ ƎŜǘǊƻǳǿŘΣ ƴǳ 
voor de Kerk. Ik kreeg er zelfs van de squadronleiding enkele dagen (prestatie-?)verlof voor!                                                 

dd CENSUUR CENSUUR 
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Die hele huwelijksdag heb ik in een roes beleefd. Maar het staat me nog haarscherp voor de 
ƎŜŜǎǘ Řŀǘ ƘŜǘ Ωǎ ŀǾƻƴŘǎ Ȋƽ ƎŜȊŜƭƭƛƎ ǿŀǎΣ Řŀǘ wŜƴŀǘŜ Ŝƴ ƛƪ ŀƭƭŜŜƴ ƳŜǘ ŘŜ ƎǊƻƻǘǎǘ ƳƻƎŜƭƛƧƪŜ ƳƻŜƛ- 

te te bewegen waren om het feest te verlaten. In die tijd bestond 
nog de eigenaardige gewoonte, dat een nieuwbakken bruidspaar 
er halverwege de feestavond stiekem tussenuit kneep. Ik heb dat 
altijd een achterlijk gebruik gevonden. Wie gaat er nu, op zijn eigen 
feest, waar hij dik voor moet betalen, als de feestvreugde op zijn 
hoogtepunt is, stilletjes vandoor? Ik heb dat daarna dan ook nooit 
meer gedaan. Maar ja, ik ben sindsdien ook nooit meer getrouwd!                   
 
Net voor de 2ᵉ keer getrouwd, 1968    
 

Nadat we onder zware dwang van de dansvloer waren gesleurd, bracht mijn hoogzwangere 
oudste zus ons per auto, in dichte mist ( hoe symbolisch kan dat geweest zijn?), naar het hotel 
waar wij geacht werden onze eerste huwelijksnacht door te brengen. Ik zal u de details be-
sparen. Laten we het erop houden dat de eerste verrassing er allang af was, maar dat er nog 
genoeg te ontdekken viel. 
 

Over twee jaar hopen dus wij onze gouden bruiloft te vieren; kom daar tegenwoordig maar 
eens om. De meeste echtparen halen nu gemiddeld niet eens meer een armzalig 12½- jarig, 
koperen jubileum! Hoe komt het toch dat huwelijken tegenwoordig vaak zo vroegtijdig stran-
den? Ik heb het sterke vermoeden dat jonge stellen er te snel de brui aan geven. Als alles niet 
meer optimaal verloopt, als zich irritaties en onenigheden gaan voordoen, als het nieuwe eraf 
is en sleur dreigt toe te slaan, gooien ze al snel de handdoek in de ring.  
 

Persoonlijk als zodanig ben ik er van overtuigd, dat INCASSERINGSVERMOGEN de belangrijkste 
eigenschap is voor een langdurige relatie. Alleen als BEIDE partners van die eigenschap zijn 
voƻǊȊƛŜƴΣ ƪŀƴ Ψǘ ƘǳǿŜƭƛƧƪ ŜŜƴ ƭŀƴƎ ƭŜǾŜƴ ōŜǎŎƘƻǊŜƴ ȊƛƧƴΦ !ƭǎ ŘŜ ŞŞƴ ǳƛǘǎƭǳƛǘŜƴŘ ǳƛǘŘŜŜƭǘ Ŝƴ ŘŜ 
ander alleen maar slikt, acht ik de kans op succes minimaal. U bent dus gewaarschuwd!  Ik ben 
2 keer getrouwd, dus ik kan het weten! 

 
 
 
 

VOORUITGANG                                               door Frits Le Roux  

 

 
De kolentram reed enkele keren per dag piepend en knarsend bij ons door de straat. Vanaf 
het rangeerterrein bij het Noorderstation over een smalle rails trok het voertuig lorries met 
kolen naar de gasfabriek. Aardgas bestond nog niet, zo-
als er zoveel nog nƛŜǘ ōŜǎǘƻƴŘΦ !ǳǘƻΩǎ ƪǿŀƳŜƴ ŜǊ ƴƛŜǘ ōƛƧ 
ons in de straat, alleen op zondag als een rijke oom zijn 
zwarte Citroën langs de stoep parkeerde en dan in de 
ǿŜƎ ǎǘƻƴŘΣ ƻƳŘŀǘ ǿŜ ΨǇǳǘƧŜΩ ŘŜŘŜƴ Ŝƴ ōŀƭƭŜƴ ǘŜƎŜƴ ŘŜ 
stoeprand wilden kaatsen. Uit balorigheid gebruikten we 
dan de grote wielbumpers als glijbaan. In die tijd was de 
straat vooral van ons. De handkar van de bakker stoorde 
ons niet en met het paard van de schillenboer waren we 
goede maatjes. Alleen de pruttelbak van de SRV-man veroorzaakte problemen, omdat die 
logge bak zó laag hing dat de bal er vaak onder bleef hangen. Verkeer was er verder nauwelijks 
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bij ons voor de deur. Alleen op de hoofdwegen kwam de mobiliteit heel langzaam op gang. 
Dat woord bestond overigens nog niet, net zoals veel nog niet bestond.  
 

Maar dat werd anders. De vooruitgang kondigde zich uitbundig aan! Een groot zwaar ding dat 
wasmachine heette, werd bij ons de trappen op gezeuld. Het ijzeren schoepenrad zorgde er-
voor dat mijn moeder niet meer op wasborden hoefde te raspen. Ook kregen we een douche 

die in een gangkast werd ingebouwd, de wekelijkse 
wasbeurt in de zinken tobbe behoorde tot het verle-
den. En met nog veel meer vooruitgang kregen we te 
maken. De draadomroep met een knop voor drie Hil-
versumse zenders werd vervangen door een radiomeu-
bel met pick-up. Er kwam een telefoon, die door mijn 
zusjes werd gebruikt om kiekeboe te spelen. De koel-
kast deed zijn intrede en natuurlijk kwam er een televi-
sie waardoor Monopoly veel vaker in de kast bleef. Niet 

lang daarna had mijn vader een motor waarmee hij naar de TT ging. Overal kwamen benzine-
pompen en opeens was er ook aardgas bij ons in huis. Onze ouders waren verbijsterd en te-
gelijk enorm ingenomen met die vooruitgang, die maar niet leek op te houden. Vaak begonnen 
ze dan over hun jeugd, toen de strontemmers nog bij de deur werden opgehaald. Dan ver-
haalden ze over de crisis en de oorlog die ze hadden meegemaakt en over bloembollen waar 
ze soep van kookten.  
 

Natuurlijk lieten ze ons dat weten, opdat wij waardering zouden hebben voor hoe goed we 
het hadden. Ze benadrukten dat wij het nog beter zouden krijgen. Dan hoorden we over de 
oom die met een caravan naar de Middellandse zee trok. En over een nog rijkere oom die in 
Friesland een schip kocht. Weliswaar was mijn vader als schoolmeester tussen dat kapitalis-
tische geweld een armoedzaaier, maar hij was gelukkig, omdat er voor zijn kinderen welvaart 
in het verschiet lag en omdat vooruitgang zich niet alleen in materiële zin voordeed! Ons werd 
met overtuiging voorgehouden dat oorlogen en genocide in Europa tot het verleden gingen 
behoren. En er werd gewezen op de emancipatie waarvoor overal de vlag werd uitgestoken. 
Zelfs de Rooms Katholieke kerk stelde zich open voor onbespreekbare zaken. Volgens onze 
ouders duidde alles erop, dat we een rooskleurige toekomst tegemoet konden zien! 
Als kweekschool leerling was ik doordrongen van het feit dat de vooruitgang niet stil stond, 
en dat ook nooit zou doen. Iedereen kreeg een auto en televisie kwam in kleur. Niets leek 
meer onbereikbaar en satellieten waakten dag en nacht over ons. Dat de koude oorlog in la-
tere jaren ontdooide, werd gezien als het resultaat van westerse weldenkendheid. De wereld 
glom van trots, de samenleving verlekkerde zich aan haar eigen succes en de vooruitgang leek 
een tijdje pas op de plaats te maken. Maar dat duurde niet lang. Door de ontwikkeling van de 
communicatietechnologie kregen de mensen in de verste uithoeken van onze planeet mee 
dat leven een feest kon zijn. Reikhalzend en jaloers werd er gekeken naar hoe goed wij het in 
het welvarende westen hadden. Maar hoe goed was dat? In welke mate had de materiële 
vooruitgang bijgedragen aan het welzijn van velen? Had al dat Hollywoodgeluk bestaansrecht 
naast een buurman van wie het huis in diggels lag? Was de zo hoogmoedig verworven wel-
vaart eigenlijk wel tegen erosie en roest bestand? 
 

De opvatting dat materiële welvaart per definitie welzijn met zich mee bracht, kon weleens 
de grootste vergissing van de vorige eeuw zijn geweest! Het wordt tijd om daarbij stil te staan, 
ook al omdat er altijd nieuwe ontwikkelingen in het verschiet liggen. Gaan we halleluja roepen 
als de eerste vakantiegangers naar Mars gaan? Zijn we dolgelukkig als benzinepompen wor-
den opgedoekt, omdat ze niet meer nodig zijn? Worden we euforisch als energie draadloos 
door de lucht kan worden getransporteerd en gaan we uit onze bol als de gemiddelde leeftijd 
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boven de honderd komt? Dat zijn toch allemaal ontwikkelingen die theoretisch niet onmoge-
lijk zijn; de strontemmers zijn toch ook verdwenen! 
Natuurlijk juichen we vooruitgang toe, we zouden wel gek zijn als we dat niet deden, maar 
hoe zit het met de oorlogen en het onvermogen om met de buurman om te gaan? Heel mijn 

leven is er al gedonder in het Midden-Oosten, heerst er honger en dorst in Afrika en is knech-
ting in delen van Azië normaal. Waarom investeren we zo weinig in mensen en oefenen we 
ons nauwelijks in de kunst van samenleven? Waarom zijn dáár wereldwijd geen budgetten 
voor?  

Voor zeespiegelstijging en stikstofvermindering 
krijgen we nu eindelijk de handen op elkaar, fris-
se lucht en droge voeten zijn belangrijk, maar hoe 
lang moeten we nog naar platgebombardeerde 
steden kijken en de hopenloosheid van stromen 
vluchtelingen aan ons voorbij zien trekken? Wan-
neer krijgen we eindelijk door, dat het recht van 
de sterkste een oneerlijk recht is en dat markt-
werking niet de enige dirigent kan zijn die de toon 
aangeeft? Op dat vlak hoop ik nog wat ontwikke-
lingen mee te maken; dat is vooruitgang die me 

vrolijk stemt. Maar misschien moet ik om dat mee te maken minstens honderd worden. 
 

 
 

OVER DE WEBSITE 
 

De meesten wierpen er slechts tersluiks een blik op. Sommige voorbijgangers hielden hun pas 
even in, verbaasd over wat ze zagen. Maar het merendeel der mensen liep door. Alleen een 
enkeling bleef staan, geboeid door het speelse gedrag achter het hek op de betegelde 
binnenplaats. Die enkeling nam ook de tijd om stil te staan, hij hoefde nergens naar toe en 
stond open voor wat zich daar op die speelplaats voordeed. Met een glimlach liep ook hij na 
een poosje weer door. Hij durfde nog niet mee te doen, want hij was het spelen niet meer 
gewend. Op die veilige binnenplaats vonden ze het best, ze gingen op in wat hen bezighield 
en lieten het buitengebeuren aan zich voorbij gaan. Ze speelden omdat ze daarvan hielden. 
 

Zo ongeveer heeft uw webmaster de statistische gegevens, de bijdragen en het bezoek op de 
site verwerkt. Schoolmeesters begrijpen die vergelijking met de speelplaats wel, dacht hij.  
Met ingehouden tevredenheid,  
 
uw postvakredacteur, Frits Le Roux. 

 

 

 

 

 “Ouwe Seun út Harns”                       door Karel Andringa 
 

 
Ouwe Seun út Harns is als een vis in het water te Heerenveen  
Op een historische plek aan de rand van Heerenveen heb ik afgesproken met Anton de Vries.  
Onder het genot van een kop koffie in Museum Belvedère, met uitzicht op het zomerverblijf 
van de Friese Nassaus in Oranjewoud, raken we gezellig aan de praat.   
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Anton is herstellende van een zware hartoperatie met zes omleidingen en hij zit middenin het 
revalidatieproces: dagelijks een halfuur fietsen en hardlopen, zonder een meter vooruit te 
komen. Zijn conditie gaat wel met sprongen vooruit. Het gaat bijzonder goed met hem, vooral 
nu hij de stress van zijn werk, pastoor in Heerenveen, kwijt is. Anton is echt met pensioen. 
Over zijn afscheid van de parochie in Heerenveen lazen jullie in de vorige H3.  
  
Na de studie te Hilversum belandde Anton aan de lagere school te Harlingen. Hij wilde graag 
leraar Nederlands worden en haalde in zijn vrije tijd de akte MO A en MO B, maar een baan in 
die richting zat er niet in. Ondertussen deed hij veel vrijwilligerswerk in de parochiekerk van 
de Heilige Michael te Harlingen. ά.ƻŜƛŜƴŘ ǿŜǊƪ άΣ ŀƭŘǳǎ !ƴǘƻƴΦ Lƴ мфул ōŜǎƭƻƻǘ ƘƛƧ ƛƴ !ƳǎǘŜǊ-
dam de parttime studie theologie  te volgen. Hij ging voortaan 4 dagen naar zijn werk op school 
en besteedde één dag per week aan de opleiding tot pastoraal werker.                                                                                                                                                    
Na zes jaar studie was Anton klaar en een baan als leraar Nederlands, in combinatie met geven 
van godsdienstlessen, lag in het verschiet. Dat werd het ook niet. Anton koos uiteindelijk voor 
het priesterschap. Hij wordt benoemd tot pastoraal werker in Nieuw Schoonebeek en een half 
jaar later tot diaken gewijd.  
Op 1 december 1990, volgt zijn wijding tot priester. Bij zijn eerste 
H. Mis te Harlingen waren nog een paar oud-klasgenoten aanwe-
zig. Na de periode Nieuw Schoonebeek wordt Anton pastoor van 
de parochie van de Heilige Geest te Heerenveen. Hij volgt daar 
pastoor Alfrink op.   
Vijfentwintig jaar lang heeft hij een erg druk bestaan: huwelijken 
sluiten, dopen, stervenden begeleiden, restauraties uitvoeren, 
vergaderen  e.d. Voor Anton ging  geen zee te hoog!   
Toen het dak van de kerk te Nieuw Schoonebeek vervangen 
moest worden, werd er op een ludieke manier geld ingezameld. 
De pastoor beet het spits af en zo zat Anton een halve dag op het 
dak van zijn kerk. Ik zie hem al zitten, een krantje links, een roman 
van Simon Vestdijk rechts, en met zijn bekende lach wuivend 
naar de mensen beneden. De actie werd een groot succes. 
 

Anton was ook lid van het Kapittel van het bisdom. In deze raad zitten zeven priesters die als 
taak hebben de bisschop te adviseren in belangrijke kwesties.   
Anton is realistisch en nuchter, draagt geen witte boord en weet als geen ander, dat onder 
een eik niets groeit. Op de vraag wat hij in zijn vrije tijd gaat doen is hij heel resoluut: fietsen, 
leuke dingen doen, genieten, filmavonden verzorgen en studeren, het liefst letterkunde en 
dan met name de Voorhoofse Epiek.  
Anton ten voeten uit.  

 
 

 

JO BONTE, een leraar die geen leraar was…. 

 

door Hans Wynants (lichting ’59-’64) 

 
Een van de aardigste leraren die eigenlijk geen leraar was, was Jo Bonte. Dat wil zeggen, hij 
had geen klas of lesuren, laat staan dat hij bij vergaderingen zat of cijfers gaf. En ondanks dat 
hij niet beschikte over een van de hier beschreven motivatiemaatregelen, zag hij kans leer-
lingen warm te maken voor zijn vak: muziek. Anders dan Karel Suasso, die kans zag hele 
lesuren vol te ouwehoeren, verhalen die vooral bedoeld waren om zichzelf pluimen op de 
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hoed te steken.  Maar daar leerde je niets van en je werd ook niet enthousiast voor de muziek. 
Nee, Jo Bonte zei niet zo veel, maar deed des te meer. 
 

Buiten zijn baan als pianoleraar, orkestleider op de kweekschool, was hij basklarinettist bij het 
radiofilharmonisch orkest, dat veelal concerteerde in de concertzaal van de KRO studio, één 
straat vanaf de kweekschool, waar wij als zaalvulling vele zondagmiddagconcerten mochten 
bijwonen. Legendarisch was zijn optreden in het orkest waarbij hij slechts enkele noten hoefde 
te spelen in het midden van een stuk. Aan het begin van het concert was zijn stoel leeg. Geluid-
loos kwam hij op een gegeven moment vanuit de coulissen naar zijn plaats gestapt, de koffer 
met zijn instrument in de hand. Daar aangekomen opende hij de koffer langzaam, nam de bas-
klarinet er uit, schroefde de verschillende onderdelen aan elkaar, haalde een rietje uit een 
doosje, likte er aan en schroefde dat op het instrument. Op dat moment was het orkest juist 
aangekomen bij de passage waar Jo zijn noten moest spelen. Hij deed dat, schroefde na zijn 
partij zijn instrument weer uit elkaar, borg het op in de koffer en verdween weer geluidloos 
achter de coulissen. De dirigent, die blijkbaar ook wel van een geintje hield, tolereerde dit ri-
tueel. Voor ons als publiek in de zaal steeg onze waardering voor Jo als muzikant tot onge-
kende hoogte. 
 

Jo nam ons serieus. Geen lullige blokfluitlessen, geen handzingen volgens Gehrels, maar direct 
pianostukken met ingewikkelde akkoorden. Hij vroeg zich daarbij niet af of we de allereerste 
beginselen van het notenschrift en de akkoordenleer wel onder de knie hadden, maar gooide  
ons meteen in het diepe. Met als gevolg dat we met veel oefening wel een aardig stuk onder 
de knie kregen, maar daar zat niets onder, het had geen basis. Ik ben daardoor eigenlijk nooit 
verder gekomen in de muziek dan een beetje op een trommel slaan en aan een bas plukken. 

            Illustratie van Marcel Schrage bij een artikel van Hans van Benthem in de H3 van december 1965 over Los Perros Pintados. 
 

Jo had wel een behoorlijk schoolorkest. Dat speelde voornamelijk Zuid-Amerikaanse nummers 
en kreeg daarom de naam Los Perros Pintados, ofwel de Bonte honden. Hoogtepunt was een 
ƻǇǘǊŜŘŜƴ ǾƻƻǊ ŘŜ ǘΦǾΦ ƛƴ ŘŜ ƎǊƻǘŜ 9ȄǇƻƘŀƭΦ IŜǘ ǿŀǎ Ψƴ ŦŜŜǎǘ ǿŀŀǊ ƴƻƎ ƭŀƴƎ ƻǾŜǊ nagepraat werd 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

                      Twee opnames van het optreden, destijds gemaakt van het tv-scherm. Uiterst rechts Jo Bonte. 

Jaren nadat ik de kweekschool verlaten had, kwam ik bij de KRO te werken. En het radio-
filharmonisch repeteerde nog steeds in de studio. De orkestleden maakten dankbaar gebruik 
van de uitstekende kantine. Zo kwam ik Jo weer regelmatig tegen. En soms at hij daar ook als 
het orkest niet repeteerde. Soms zelfs nam hij zijn vrouw mee, want het eten was er goed en 
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goedkoop. Ik heb hem zelfs wel eens na zijn pensioen met vrouw en visite zien dineren in de 
KRO bedrijfskantine, terwijl het orkest in geen velden of wegen te zien was.  
 

Jo Bonte, een bijzondere man met veel humor en ondanks dat hij als leraar zo hier en daar 
wat te kort schoot, hij wist zijn liefde voor de muziek heel goed aan ons over te brengen, iets 
ǿŀŀǊƛƴ ŘŜ ΨŜŎƘǘŜΩ ƭŜǊŀǊŜƴ ǘƻŎƘ ƳŀŀǊ ƳŀǘƛƎ ǎƭŀŀƎŘŜn.  

 
Wie meer wil weten over hoe het Hans Wijnants vergaan is na zijn Ludgerusperiode, 
kan de navolgende links aanklikken: 

 
http://beeldengeluidwiki.nl/index.php/Hans_Wynants 
http://www.npo.nl/nachtzoen/15-10-2011/POW_00404604 
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